
مشکلات باشگاه استقلال از زمانی آغاز شد که حسین 

قربانزاده به عنوان رئیس ســـازمان خصوصی سازی پا به 

عرصه فوتبال گذاشته و دخالت هایش در باشگاه داری 

بـــه بهانه خصوصی ســـازی دو باشـــگاه اســـتقلال و 

پرسپولیس شدت گرفت. این چهره که با دخالت هایش 

کار باشـــگاه آبی پایتخت را تقریبا به بن بست رساند، به 

تازگی در اظهارنظرهایش تقصیرات را به گردن مدیران 

عامل اســـتقلال در ادوار اخیر انداخته و آنها را مقصر 

ناکامی های این باشـــگاه در تمامـــی عرصه ها معرفی 

کرده است. اما واقعیت ماجرا چیست؟ اینکه استقلال 

چرا به پول خود از اصلی ترین حامی مالی اش در فصل 

بیســـت و دوم نرسیده و درنهایت با ناکامی و با بی پولی 

فصل را به پایان رســـانده تقصیر کیست و مقصر اصلی 

کجاســـت را شاید بتوان با مرور گزارشی که تنظیم شده 

به آن پی برد. 

پشت پرده ماجرای عدم پرداخت 
مطالبات توسط اسپانسر

در پایان فصل بیســـت و یکم که با قهرمانی استقلال به 

پایان می رســـد مقرر می شـــود  هر دو باشگاه استقلال 

و پرســـپولیس از اپراتورهـــای تلفـــن همـــراه به عنوان 

اسپانســـرهای خود استفاده کنند. این در صورتی است 

که مســـئولان هر دو اپراتور تلفن همراه در کشـــور یعنی 

ایرانســـل و همراه اول با یک دیگـــر تفاهم می کنند که 

دیگر در مسابقات فوتبال حاضر نباشند اما بعد از مدتی 

پرسپولیســـی ها به قدری به ایرانسل فشار می آورند که 

این اپراتور مجبور می شـــود با این باشگاه قرارداد 120 

میلیاردی امضا کند. 

یکـــی از مدیـــران وقت اســـتقلال در ایـــن خصوص به 

»فرهیختگان« گفت: »نامه ای که از آن صحبت می شـــود 

مبنی بـــر اینکه همراه اول اعلام کرده بود دیگر در فوتبال 

ســـرمایه گذاری نخواهد کرد درســـت است و این نامه به 

ایرانسل هم مربوط می شود و بعد از این نامه ها، مذاکرات 

آجورلو با همراه اول دوباره از ســـر گرفته می شود تا در آن 

برهه زمانی همراه اول به حمایت مالی خود از اســـتقلال 

ادامه بدهد. اما در این بین خلف وعده ایرانسل و شکستن 

عهد این اپراتور با همـــراه اول کار را خراب می کند و این 

شرکت به عنوان اسپانسر رقیب انتخاب می شود. در ادامه 

اســـتقلال فشار خود را از طریق مسئولان سیاسی کشور 

بیشتر کرده و بعد از تفاهم اولیه، مدعی می شود به خاطر 

قهرمانی در فصل بیست و یکم باید پول بیشتری از همراه 

اول دریافت کند.«

نکته قابل توجه اینکه اســـتقلالی ها چه در زمان آجورلو 

و چـــه در زمان مدیران بعدی مانند فتح الله زاده و کریمی 

تلاش زیادی می کنند تا مطالبات خود از همراه اول را زنده 

کرده و حتی کریمی نیز در این مورد وعده هایی را می دهد 

کـــه البته این وعده ها هیچ وقت تحقق پیدا نمی کند. در 

این خصوص شنیده می شود آجورلو رقم 220 میلیاردی 

را برای دریافت از همراه اول به مسئولان این شرکت اعلام 

می کند اما با توجه به اینکه پرسپولیسی ها رقمی معادل 

120 میلیارد از ایرانســـل دریافت می کنند مقرر می شود 

تا درنهایت رقمی در معادل 140 تا 160 میلیارد توســـط 

همراه اول به استقلال برسد. 

بعد از توافق اولیه بین باشگاه استقلال و شرکت همراه اول، 

قرار می شود تا پیش نویس قرارداد برای باشگاه ارسال شده 

تا اصلاح و به مرحله اجرا برسد که در همین فاصله آجورلو 

از مدیریت اســـتقلال عزل می شود. این در صورتی است 

کـــه بعدا همراه اول در زمان مدیریت فتح الله زاده زیر میز 

زده و با انکار توافق با آجورلو اعلام می کند اصلا قراردادی 

وجود نداشته و ما توافقی نکرده ایم و درنهایت هم مدعی 

می شوند آن قرارمان با آجورلو بوده و ما با فتح الله زاده هیچ 

قول و قراری نگذاشـــتیم! در ادامه هم همراه اول تا پایان 

فصل به هر شـــکلی از زیر بار این ماجرا فرار کرده و راضی 

نمی شـــود تا از بابت تبلیغات انجام شده توسط استقلال 

در جریان برگزاری رقابت های فصل بیســـت و دوم، حق 

این باشگاه را براساس توافق شفاهی با مدیرعامل سابق 

پرداخت کند. این در حالی اســـت که توافق انجام  شده و 

پیش نویس قرارداد نیز به باشـــگاه استقلال برای اصلاح 

رسیده بود. 

مدیر اسبق استقلال در این خصوص تاکید می کند: »این 

در شرایطی است که برخلاف نظر قربانزاده هر دو باشگاه 

ســـرخابی فرقی در درآمدزایی نداشـــتند و هیچ کدام در 

ابتدای فصل قراردادی با این دو اپراتور نبســـته بودند. در 

واقع ایرانســـل هم با باشگاه رقیب در میانه فصل قرارداد 

امضا کرد اما همراه اول هم که در میانه فصل با استقلال 

به توافق رســـیده بود از انجام این کار یعنی بستن قرارداد 

رسمی تا پایان فصل امتناع می کند.«

اخطار فرابورس به پرسپولیس:
اعداد در کدال واقعی نیستند

در یک اســـتوری که اخیرا منتشر شد، قربانزاده نسبت به 

سیستم مدیریتی استقلالی ها اشکالاتی را وارد دانسته و 

اشاره ای به ایرادات مشابه در باشگاه پرسپولیس نداشته 

است. او مدعی شـــده که مدیران استقلال همه منابع را 

خرج کردند و بدهی کلان ایجاد کردند. اما پرســـپولیس 

ایـــن کار را نکرد و 200 میلیارد تومـــان از پول بورس در 

حسابش موجود است. پرسپولیس بیشترین درآمدزایی را 

خودش داشت و 1۵0 میلیارد درآمد کسب کرد اما مدیران 

استقلال درآمدی کسب نکردند. 

این مدیر ســـابق اســـتقلال در این باره به »فرهیختگان« 

گفت: »در مورد هزینه هایی که در پرسپولیس شده است 

یک موضوعی را قربانزاده می داند و عامدانه آن را مخفی 

کرده است. اینکه این باشـــگاه در کدال اعداد واقعی و 

آپشن های دستی را ثبت نکرده است. مثلا آپشن رضایت 

ســـرمربی و مدیرعامل یا آپشن بردهای تیم و... که سی 

تا چهل درصد قرارداد پرسپولیســـی ها محسوب می شود 

در کدال بارگذاری نشده است. در واقع اعدادی که تیم 

فوتبال پرســـپولیس در کدال بارگذاری کرده فقط اعداد 

ثابت قرارداد هاســـت. بنابراین در ایـــن قضیه قربانزاده 

حقیقت را نمی گوید. این در حالی اســـت که استقلال 

روراســـت با قضیه برخورد کرده و تمامی اعداد قراردادها 

با آپشـــن ها را بارگذاری کرده است اما برای پرسپولیس 

اعداد واقعی نیســـتند. این تازه به غیر از پولی هســـت 

که هوادار متمول این باشـــگاه برای کمک به باشگاه به 

بازیکنان داده است. بنابراین در این قضیه قربانزاده دارد 

مغلطه می کند. در حال حاضر فرابورس هم این موضوع 

را می داند و برای باشـــگاه پرســـپولیس اخطار نیز صادر 

کرده است که این اعداد واقعی نیستند و باید حسابرسی 

مجدد صورت بگیرد.«

هیات مدیره ای که
قدرت عزل سرپرست را هم نداشت

نکتـــه دیگر به این موضوع بر می گردد که قربانزاده به این 

موضوع اشاره کرده بود که برخلاف عقیده او، کریمی برای 

سرپرستی باشگاه استقلال انتخاب شده است و او گزینه 

دیگری را برای سرپرســـتی و مدیریت این باشگاه در نظر 

داشته است اما این سوال مطرح می شود که چرا در بین 

10 نفر اول لیست که ۵ نفر آن برای استقلال مطرح بود، 

اعضایی که مدنظر وی بودند در بین اعضای هیات مدیره 

معرفـــی نمی شـــوند. از آن ۵ نفر اول بـــه همراه نام علی 

خطیر، نام یک پیشکســـوت و یک معاون سابق استقلال 

در بخش حقوقی دیده می شود و این در حالی است که از 

سوی قربانزاده نام دو نفر دیگر برای هیات مدیره استقلال 

بیرون می آید. دو نفری که حتی قدرت عزل سرپرســـت را 

هم نداشـــته و در حال حاضر 3 روز است که می خواهند 

استعفای کریمی را بررسی کنند. 

این مدیر استقلالی می افزاید: »در واقع کسی  از سجادی 

ایراد می گیرد که نفر بیست و دوم لیست را برای سرپرستی 

باشگاه گذاشته است، خودش نفراتی را انتخاب می کند 

که در لیســـت 10 نفر اول او قرار نداشتند. پس چرا این 

اتفاق نیفتاد؟ به نظر می رســـد شاید پای منافع درمیان 

بوده که این امر محقق نشـــده است. حالا هم باید صبر 

کرد و دید در انتخاب جدید نام چه کسی از قوطی خارج 

خواهد شد و فقط باید در این برهه زمانی طلب صبر برای 

استقلال و هوادارانش کرد. الان هم  فقط یک شرط ساده 

و بدیهی برای مدیریت در اســـتقلال مطرح است؛ آوردن 

پـــول و تامین منابع مالی جدیـــد و پایدار بدون توجه به 

مطالبات قبلی. در حال حاضر باشـــگاه استقلال 200 

میلیـــارد از بابت مطالبات فصـــل قبل بازیکنانش به آنها 

بدهکار اســـت و چیزی هم در حدود همین رقم و شـــاید 

یک مقدار کمتر برای تیم بستن در فصل جدید مورد نیاز 

اســـت. یعنی هرکســـی که می آید برای اینکه خیلی دیر 

نشود باید طی 72 ساعت چیزی در حدود 3۵0 تا 400 

میلیارد در وهله اول به باشگاه تزریق کند. این شرط اصلی 

و غایی محســـوب می شود. شـــاید دوای درد مدیریت در 

باشگاه های پرطرفدار این باشد که به جای فرد، مدیریت 

آنها به کارخانجات یا شـــرکت های بزرگ و سودده واگذار 

شـــود هرچند صحبت هایی از بازگشت آجورلو نیز شنیده 

می شود اما به نظر می رسد تا زمانی که قربانزاده و سجادی 

روی کار باشند، این امر محال به نظر می رسد.«
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فوتبال ایران
بلاییکهشستابرسرفدراسیونآورداینباردرانتظاراستقلالیها

بانک  شهر برای مرغوبکار نقشه دارد؟
تاسیسبزرگترینمالتجاریدرجنوبشهر!

در دوران مدیریت نوین در باشگاه استقلال، درآمدزایی و استفاده از منابع 

پایـــدار مدیریتی جای خود را به گرفتـــن وام از بانک ها داده. این در حالی 

است که استقلالی ها در وضعیت وخیمی گیر افتاده اند که چه بسا منجر به 

از دست رفتن یکی از سرمایه های اصلی این باشگاه یعنی ورزشگاه مرغوبکار 

شود. اما چطور این امر محقق می شود؟

پیش از این در »فرهیختگان« در این خصوص مطلبی را به رشته تحریر درآورده 

و گفتیم که با وجود آنکه اســـتارت گرفتن وام به منظور پرداخت بدهی های 

باشـــگاه اســـتقلال را مصطفی آجورلو زده و او اولین بار از بانک شهر وامی 

میلیـــاردی را به این منظور دریافت کـــرد، اما در زمان فتح الله زاده که عضو 

اقتصادی باشـــگاه و تیمش ناتوان از تزریق منابع مالی به باشگاه شدند، به 

ناچار فتح الله زاده وثیقه میلیاردی را خارج و به جای آن ورزشگاه مرغوبکار را 

در رهن بانک شهر قرار داد. در ادامه نیز بعد از آنکه عضو اقتصادی و رئیس 

هیات مدیره، سرپرست مدیرعاملی باشگاه شد و طبق معمول این دو فصل 

از آوردن اسپانسر و درآمدزایی ناتوان ماند و مجددا درخواست تسهیلات از 

بانک شهر را مطرح کرد و با افزایش مبلغ رهن ورزشگاه مرغوبکار، مجددا 2.۵ 

میلیون دلار تسهیلات گرفت. همچنین در زمان کریمی برای پرداخت بدهی 

احمد موسوی و پیش پرداخت کادر فنی و بازیکنان جدید مجددا از بانک شهر 

درخواست وام 200 میلیاردی دیگری کرد که البته طبق شنیده ها این اواخر 

جلوی آن گرفته شد. این در حالی است که امروز باشگاه از پرداخت اقساط 

ماهیانه 1۸ میلیارد تومانی وام های گذشته نیز ناتوان است. 

تنها کار مثبت قربانزاده در استقلال
اما حقیقت ماجرا کجاســـت؟ زمانی که کریمی مدیریت باشـــگاه را برعهده 

داشـــت، هیچ یک از اقساط ماهیانه 1۸ میلیارد تومانی مربوط به وام های 

1۵0+۵0 میلیارد تومانی به علاوه 2.۵ میلیون یورویی را پرداخت نکرد. این 

در صورتی اســـت که وی برای پرداخت باقیمانده قراردادهای فصل گذشته 

و پیش پرداخت بازیکنان و خریدهای جدید برای فصل پیش رو و همچنین 

برگشت نخوردن چک های صادره، درخواست اخذ وام مجدد به مبلغ 200 

میلیارد تومان از بانک شهر کرد و به نظر می رسد تنها کار مفیدی که قربانزاده 

کرده این بود که جلوی این وام را گرفت تا استقلال به بانک شهر مقروض تر 

نشـــود. این در حالی است که حتی هزینه های جاری باشگاه استقلال در 

زمان کریمی با وام پرداخت شده است. 

اخطار بانک شهر به استقلال
در حال حاضر حدود ۵ ماهی می شود که استقلال اقساط خود را به بانک شهر 

پرداخت نکرده و این بانک نیز اخطار خود را به باشـــگاه استقلال ارائه کرده 

اســـت. البته شنیده ها حاکی از آن است که آنها بیشتر تمایل دارند این امر 

یعنی عدم پرداختی ها ادامه پیدا کند تا این بانک که به عنوان زیرمجموعه 

شهرداری تهران محسوب می شود بتواند ورزشگاه مرغوبکار را تصاحب کند. 

یعنی همان بلایی که شستا بر سر ساختمان فدراسیون فوتبال آورد!در این 

صورت حتی شـــنیده می شود ممکن است با تغییر کاربری ورزشی ورزشگاه 

مرغوبکار به کاربری تجاری، سودی چندده هزار میلیاردی نصیب آنها شود 

و به نظر می رسد با این اقدام، احتمالا بزرگ ترین مال تجاری نیز در جنوب 

تهران به جای یک مجموعه ورزشی تاسیس و افتتاح خواهد شد. 

در این صورت و با این پیش فرض حالا باید منتظر ماند تا مشـــخص شـــود 

تکلیف ورزشـــگاه مرغوبکار متعلق به باشگاه استقلال که سند آن در رهن 

بانک است به کجا خواهد رسید؟ در هر صورت با دریافت وام از بانک شهر، 

اســـتقلال نه تنها باید در آینده نزدیک کل اصل و ســـود وام را پرداخت کند 

بلکه باید خسارت تاخیر عدم پرداخت به موقع اقساط را نیز بدهد؛ اقدامی 

که فعلا در توان این باشگاه نیست. 

تصمیماتی منجر به نابودی استقلال؟
برای فصل جدید به نظر می رسد هوادار استقلال باید نگاهش را به اهداف 

این باشـــگاه در فصول پیش رو تغییر بدهد. شـــاید این باشگاه مجبور شود 

یک دوران ریاضت اقتصـــادی را درپیش بگیرد تا کم کم به ثبات اقتصادی 

و درآمدهای پایدار برســـد که این امر هم با قهرمانی های پی درپی رقیب در 

سالیان اخیر سخت و موجب کم صبری هواداران شده است. البته شاید هم 

یک مالک پولدار بتواند این باشـــگاه را از این وضعیت خارج کند. اما هرچه 

که هست اساتید امر )قربا نزاده و سجادی( باشگاه استقلال را با انتخاب ها 

و تصمیمات خود نابود کرده و فقط باید منتظر خبر انحلال رسمی باشگاه 

استقلال بود. 

گزارش»فرهیختگان«ازپشتپردهمشکلاتیکهآبیهابااسپانسررویپیراهنخوددارند

پرسپولیس شود مدیر سابق استقلال: قرار نبود ایرانسل هم اسپانسر 
قربانزادهعامدانههزینههایپرسپولیسرامخفیکردهاست چراانتخابهایرئیسخصوصیسازیازلیستخودشنبودند؟

همراهاولگفتقرارمانباآجورلوبودهوبافتحاللهزادههیچقولوقرارینگذاشتیم استقلالباکدالروراستبرخوردکرد

  گزارش

کیلیان امباپه، ستاره فرانسوی پاری سن ژرمن این روزها در کامرون 

مشغول استراحت و گذراندن تعطیلات است اما مصاحبه هایش 

در روزهای اخیر حســـابی سر و صدا کرده و در تازه ترین مورد آن 

حرف هایی را مطرح کرده که به مذاق مدیران تیم پاریسی و البته 

هم تیمی هایش خوش نیامده و هیچ بعید نیست که در همین 

تابســـتان شـــاهد جدایی او از این باشگاه و انتقالش به یکی از 

باشگاه های بزرگ اروپایی باشیم. 

ماجرا از یک نامه آغاز شد. کیلیان امباپه تابستان قبل در آستانه 

ترک پاریس بود و بســـیاری معتقد بودنـــد او بالاخره به آرزوی 

کودکـــی اش یعنی بازی در رئال مادرید خواهد رســـید. با این 

حال مذاکرات فشرده مالکان قطری باشگاه با او، تلاش امانوئل 

مکرون، رئیس جمهور فرانســـه برای ماندنش در این کشـــور و 

درنهایت دســـتمزد هنگفتی که برای تمدید به او پیشنهاد شد 

باعث شد تا این ستاره جوان فرانسوی قراردادش را تمدید کند 

اما این پایان ماجرا نبود. قرارداد او تا سال 202۵ اعتبار دارد اما 

در حقیقت ســـال آخر به صورت توافقی خواهد بود و نامه اخیر 

امباپه هم در همین راستا ارسال شد. او حدود یک ماه پیش به 

باشگاه نامه زد که تمایلی ندارد بند تمدید را فعال کند و به این 

ترتیب در تابســـتان آینده بازیکن آزاد خواهد بود. زمانی که او 

این مطلب را رســـانه ای کرد مشخص شد که تصمیم را گرفته و 

می خواهد باشگاه را تحت فشار بگذارد. به این ترتیب شایعات 

درباره احتمال جدایی اش قوت گرفت و حتی گفته شد مدیران 

باشگاه به او اعلام کرده اند یا باید تمدید کند یا در همین تابستان 

او را می فروشـــند. مصاحبه منتشرشده اخیر امباپه اما همه را 

عصبانی کرده است. او در بخشی از صحبت هایش با انتقاد از 

وضعیت باشگاه گفت: »فکر می کنم بازی در PSG فایده ای ندارد 

و کمک زیادی نمی کند، چون درون تیم و باشگاه چنددستگی به 

وجود آمده است، بنابراین شایعات حول باشگاه به وجود می آید. 

امـــا این مرا آزار نمی دهد، چون می دانم دارم چه کار می کنم و 

چطور این کار را می کنم.«

روزنامه آاس اسپانیا از اعتراض حداقل 6 بازیکن این تیم ازجمله دو 

خرید جدید باشگاه به مدیران بابت این صحبت  ها خبر می دهد. 

آنها معتقدند این توهین مستقیم به باشگاه است و آنها باید به 

سرعت واکنش نشان دهند. در همین حال ناصر الخلیفی، مالک 

و رئیس باشـــگاه هم به شدت از این رفتار ستاره تیمش عصبانی 

است و حتی گفته می شود خیلی زود قصد دارد این بازیکن را در 

همین تابستان بفروشد. تنش بین باشگاه و امباپه به اوج رسیده 

و شرایط از کنترل خارج شده است. تداوم این روند باعث می شود 

که ادامه همکاری طرفین عملا غیرممکن شود و در این شرایط 

باشگاه  های بزرگ اروپایی به دقت مشغول رصد وقایع هستند تا 

شاید از این دعوا بتوانند بهترین استفاده را کرده و یکی از بهترین 

ستاره های کنونی دنیای فوتبال را به خدمت بگیرند. اگرچه همه 

می دانند که رئال مادرید و امباپه مدت هاســـت که به هم لینک 

شده اند اما باشگاه های دیگر همچون لیورپول، منچسترسیتی، 

منچستریونایتد و چلسی هم ممکن است برای خرید این ستاره 

گران قیمت وارد رقابت شوند. تمرینات تیم فرانسوی از هفته آینده 

با لوئیز انریکه، سرمربی جدیدشان استارت می خورد و باید دید 

مرد اسپانیایی در نخستین چالش جدی خود در این باشگاه چه 

چاره ای خواهد اندیشید. 

از سوی دیگر رسانه های نزدیک به آرسنال معتقدند اگر این ستاره 

فرانســـوی تصمیم به حضور در لیگ برتر داشته باشد بی شک 

انتخابش توپچی های لندن خواهد بود اما مشکل اینجاست که 

آرسنال در این تابستان بودجه کافی برای خرید این بازیکن که 

احتمالا بیش از 200 میلیون یورو هزینه خواهد داشت را ندارد. 

در این شرایط بعید است پاریسی ها به راحتی اجازه دهند که این 

بازیکن گران قیمت سال بعد و به عنوان بازیکن آزاد این باشگاه 

را ترک کند و چیزی هم عایدشان نشود. این در حالی است که 

آنها 1۸0 میلیون یورو به موناکو بابت خرید وی پرداخت کردند 

و در این مدت دستمزد بسیار بالایی هم به وی می دادند که او را 

به یکی از گران ترین بازیکنان فوتبال دنیا تبدیل کرده است. در 

این شـــرایط داشتن امباپه و البته چندین ستاره دیگر نیز باعث 

نشـــد تا این تیم بتواند به رویای خود یعنی فتح لیگ قهرمانان 

برسد و به همین دلیل شاید آنها مجبور به ایجاد تغییرات دوباره 

در ترکیب تیم خود شوند تا با استراتژی جدیدی بتوانند خود را 

به قله فوتبال اروپا برسانند.

انتقالبزرگفوتبالدنیااینتابستاناتفاقمیافتد؟

ون جنجال ستاره فرانسوی در کامر

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش


